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a r m a n m e l i . i r سخنگوی وزارت خارجه:
سیاست خارجی نباید گروگان سیاست 

داخلی گرفته شود
   درز مسائل محرمانه جلسات وزارت امور 

خارجه  و ریاست جمهوری جرم است
گفت و گــــو

عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 مذاکرات وین و برجام یک مساله 

حاکمیتی است
آرمان ملی: سخنگوی وزارت خارجه با اشاره 
به سفر وزیر امور خارجه به قطر اظهار داشت: آقای 
ظریف در این سفر با وزیر خارجه و امیر قطر رایزنی 
و گفت وگو داشته است. سعید خطیب زاده با بیان 
اینکه آقای ظریف راهی بغداد شده و با مقامات ارشد 
این کشور دیدار و رایزنی می کند، گفت: هیأت ایرانی 
شرکت کننده درکمیسیون مشترک برجام نیز دیروز 
به وین سفر کرده است و ان شاءا...گفت وگوها در 
چارچوب کمیسیون مشترک برجام در ارتباط با رفع 
تحریم ها از سوی آمریکا ادامه خواهدداشت. وی در 
مورد اقدامات ایذایی رژیم صهیونیستی در منطقه و 
علیه امنیت ملی ایران اظهار کرد: همان طور که قبلا 
بارها گفته شده هیچ کدام از کارهای رژیم اشغالگر 
قدس علیه امنیت و منافع ملی ایران بی پاسخ نمانده 
و از این به بعد هم بی پاسخ نمی ماند. خطیب زاده 
گفت: این رژیم حیات خود را در بحران آفرینی 
می داند و برای ایران حفظ ثبات و امنیت منطقه 
مهم است و اجازه نمی دهد این رژیم غاصب امنیت 
منطقه را بیش از پیش به خطر اندازد. وی با تأکید 
بر اینکه ما در خصوص انجام تعهدات مان در قبال 
ملت ایران حتی یک ساعت نیز تعلل نمی کنیم چه 
برسد به چند ماه، ادامه داد: موضع حاکمیت وزارت 
خارجه و نظام این است که وزارت خارجه تا روز آخر 
فعالیت های این دولت و ادامه در دولت بعدی پیگیر 
منافع مردم و انجام تعهداتش در برابر آنها باشد. 
سخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: من فکر می کنم 
باید به این موضوع توجه کنیم که رفت و آمدها در 
سطوح تصمیم گیری دولت تأثیری بر پیگیری 
منافع مردم ایران ندارد و به این دولت و آن دولت 
وابسته نیست و پیگیری منافع مردم موضع نظام 
است. خطیب زاده با بیان اینکه سیاست داخلی 
آمریکا در ارتباط با موضوع تحریم ها به ما ربطی 
ندارد و تأکید ما بر این است که آمریکا باید تمام 
تحریم ها را لغو کند، بیان کرد: ما در این گفت وگوها 
تأکید بر این داریم که جز به جز منافع مردم ایران 
باید تأمین شود اما وقتی ببینیم اراده سیاسی کافی 
از سوی طرف های مقابل در این زمینه وجود ندارد و 
مسیر تحریم ها با مشکل روبه رو است این گفت وگوها 
را ادامه نخواهیم داد. خطیب زاده تأکید کرد: ما 
هیچ تفاوتی میان تحریم ها قائل نیستیم. همه 
تحریم های اعمال شده در این چند سال علیه ایران 
تحریم های برجامی است و آمریکا موظف است همه 
این تحریم ها را لغو کند و سیاست ما در این زمینه 

روشن است.
 آمریکا باید به تعهدات خود عمل کند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد اخبار 
منتشر شده در ارتباط با نامه آقای ظریف به مقام 
رهبری اظهار کرد: من نمی دانم چقدر جا دارد که 
مسائل این چنینی در اینجا مطرح شود ولی چون 
شما پرسش کردید به آن جواب می دهم. این نامه 
مثل تمام نامه هایی است که وزیر امور خارجه به 
مقام معظم رهبری می فرستند و طبقه بندی شده 
است. آنچه در رسانه ها منتشر شده تیتر آن با متن 
تعارض دارد و بخشی از آن درست است. آقای ظریف 
نامه ای را برای مقام معظم رهبری ارسال کرده و 
تأکید کرده اند که گفت وگوهای برجامی با تمرکز 
بر رفع تحریم ها نباید به موضوع برخی از جریانات 
سیاسی برای افزایش فشار و پیشبرد اهداف سیاسی 
خاص خود تبدیل شود. وی ادامه داد: ولی متأسفانه 
آنچه برخی از جریانات سیاسی در این مدت انجام 
دادند بر خلاف خواسته ها و تأکیدات رهبری و وزارت 
خارجه بوده است. ما باید توجه کنیم که منافع ملی، 
منافع مردم است و همه باید با همدلی در پاسداشت 
آن تلاش کنیم. سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط 
با گفت وگوهای وین بیان کرد: هیچ بحثی درباره 
حضور وزرا در این گفت وگوها نیست. گفت وگوها در 
وین در حال انجام است. اما با سرعت جلو نمی رود. 
ما هنوز اختلافات جدی در مورد برخی از موضوعات 
داریم. در چارچوب سیاست های نظام با جدیت با 
طرف های مقابل مذاکره می کنیم و تأکید داریم 
آمریکا باید به تعهدات خود عمل کند. مسیر رفته 
در مذاکرات مسیر قابل توجهی است و ممکن است 
درصد بالایی باشد ولی آنچه مانده نیز مهم است. 
خطیب زاده در مورد افزایش هجمه ها به وزارت 
خارجه و شخص ظریف با توجه به نزدیک شدن به 
انتخابات ریاست جمهوری تصریح کرد: متأسفانه 
شاهد یک موجی هستیم و شاید تعبیر آن این باشد 
که سیاست خارجی در راستای اهداف انتخاباتی 
برخی جریانات مورد سوءاستفاده قرار می گیرد 
و برخی با اهدافی که برای ما نیز جای سوال دارد 
این اقدامات را انجام می دهند. وی با بیان اینکه 
این اتفاقات در انجام مأموریت های ما خللی ایجاد 
نمی کند، تصریح کرد: وزارت خارجه یک دستگاه 
حاکمیتی است و در طول چهار دهه گذشته نشان 
داده است که وظایف خود را پیگیری می کند. البته 
همان طور که می دانیم همراهی و اجماع در سیاست 
خارجی قدرتمند است و ما همه را به همراهی 
برای حفاظت و تأمین منافع مردم کشور دعوت 
می کنیم. وی در ارتباط با سفر اخیر ظریف به قطر 
و عراق تصریح کرد: سفر آقای ظریف به دوحه و 
بغداد در چارچوب دیپلماسی رمضان صورت گرفته 
است. سخنگوی وزارت خارجه همچنین در مورد 
گفت وگوی بین ایران و عربستان گفت: ما همواره 
همچون گذشته آمادگی خود را برای حل و فصل 
فی مابین با پادشاهی سعودی اعلام کرده ایم و از 
انجام گفت وگوها بین دو کشور استقبال کرده و 
می کنیم. هر موقع پادشاه سعودی تصمیمی در 
ارتباط با انجام گفت وگو در سطوح مختلف گرفته ما 
از آن استقبال کرده ایم. وی همچنین با اشاره به روند 
تصمیم گیری در کشور در ارتباط با مسائل کلان و 
حاکمیتی ادامه داد: خوشبختانه قوه عاقله ای در 
کشور وجود دارد و ما همه دور آن جمع هستیم و 
تصمیمات عالیه نظام در چارچوب این بستر گرفته 
می شود. خطیب زاده تأکید کرد: سیاست خارجی 
نباید گروگان سیاست داخلی گرفته شود و هدف 
در سیاست خارجی تأمین منافع مردم و کشور است. 

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: در روزهای 
اخیر در کنار اخبار ضدونقیض درباره احتمال نامزدی 
ظریف در انتخابات ریاست جمهور، انتشار فایل صوتی 
محرمانه و تقطیع شده از گفت وگوی محمدجواد ظریف، 
دیگر خبر حاشیه ساز این روزها بود. درباره اینکه چه 
کسی صوت مذکور را منتشر کرده است، انگشت اتهام 
بسیاری از فعالان سیاسی به سمت وزارت امور خارجه 
گرفته شده است. با این حال عده ای نیز جناح رقیب را 
با متهم به انتشار این صوت کرده و معتقدند این صوت 
برای آنان آورده های سیاسی و انتخاباتی خواهد داشت. 
اما هنوز شفافیتی در این خصوص نشده و مجلس پیگیر 
تحقیق در این پرونده شده است. ظریف در بخشی از این 
صوت به پیشنهاد همکاری محمدباقر قالیباف در سال ها 

91 و 92 اشاره کرده است.
 گفت وگوی معمول و محرمانه

در عصر ارتباطات همه ما در هجوم اخبار هستیم. 
تعدد اطلاعات روزانه در حد و حجمی قرار دارد که 
پیگیری و مطالعه تمام اخبار روزانه در 24 زمان روزانه 
ممکن نخواهد بود. با این حال اخبار و اطلاعاتی هستند 
که بعضا تا روزها ذهن افراد را به خود مشغول می کنند؛ 
اطلاعاتی که در حواشی خود نقاط گنگ و مبهم فراوانی 
دارند. شاید کمتر کسی خبر انتشار صوت گفت وگوی 
و  اقتصاددان اصلاح طلب  لیلاز،  خصوصی سعید 
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه را نشنیده باشد. 

با این حال هنوز مشخص نیست چه شخص یا نهادی 
پشت پرده مسئول انتشار فایل صوتی مورد بحث بوده 
است. روز گذشته سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت 
امور خارجه در نشست خبری اعلام کرد: »تفاسیر شاذ 
درباره این فایل برای بعدا باشد. آنچه منتشر شده، 
یک مصاحبه رسانه ای و گفت وگوی رسانه ای نبود. 
آنچه انجام شد، یک گفت وگوی معمول و محرمانه در 
دولت بود. رئیس جمهور برای انتقال سوابق و تجارب 
برای دولت  بعد نظرشان این بود که اعضای کابینه 
گفت وگوهایی برای ثبت در اسناد داشته باشند.  وزارت 
امور خارجه در بخش های این فرآیند از مصاحبه، عوامل 
مصاحبه و... نقش نداشته است. اینکه چه کسانی و 
چرا منتشر کرده اند، را نمی دانیم.« چرایی انتشار این 
مصاحبه نیز موضوعی است که در ادامه این گزارش 

بدان اشاره خواهد شد.
  مذاکره نافرجام؟

با تمامی احوال، »نمی دانیم« سخنان سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی، امری حاشیه ساز بود و دیروز 
نشریه »اخبار و تحلیل ها« معاونت سیاسی  سپاه، در 
واکنش به انتشار مصاحبه جواد ظریف نوشت: »اگر 
قاسم سلیمانی، فرمانده شهید و پیشین نیروی قدس 
سپاه، میدان را هم مانند عرصه دیپلماسی به دولت 
واگذار می کرد، احتمالاً همان طور که هنوز برجام بعد 
از هزاران بار نقض و رفت  و برگشت همچنان در وین در 

دست مذاکره های نافرجام است، میدان مبارزه با داعش 
نیز باید همچنان بعد از سال ها ادامه پیدا می کرد. چرا 
باید به وزارت خارجه ای که یک فایل صوتی محرمانه در 
آن قابل حفاظت نیست، اعتماد کرد و اطلاعات حمله 
سری نظامی را به آن داد؟« این سخنان ناظر بر برخی 
اظهارات ظریف در فایل صوتی منتشر شده است که او 
از دوستی خود با سردار شهید قاسم سلیمانی سخن 

گفته بود.
  ظریف فایل صوتی را منتشر کرد

دیدگاه دیگری نیز درباره منشأ انتشار فایل صوتی، 
گفت وگوی ظریف وجود دارد. روز گذشته صادق 
زیباکلام، استاد دانشگاه و فعال سیاسی اصلاح طلب 
در گفت وگو با مدارا اعلام کرد: »یا آقای سعید لیلاز این 
را پخش کرده یا آقای ظریف این را پخش کرده است. 
اینکه آقای لیلاز این را پخش کرده باشد را عملا منتفی 
می دانم چون او را می شناسم، فردی بسیار اخلاقی 
و اخلاق مدار است و اگر بگوید منتشر نمی کنم و نگه 
می دارم قطعا این کار را نمی کند و نگه می دارد. فردی 
نیست که به دنبال بهره برداری سیاسی باشد. ممکن 
است فایل صوتی از جانب خود آقای ظریف منتشر شده 
باشد. اگر ایشان این کار را کرده باشند من فکر می کنم 
نشان دهنده عمق فشار روحی، روانی و سیاسی است 
که در حال حاضر روی آقای ظریف و تیم مذاکره کننده 
صورت می گیرد.« احتمال انتشار این صوت به وسیله 

خود ظریف امری تامل برانگیز به نظر می رسد. فشارهای 
موجود بر شخص ظریف می تواند یکی از چرایی های 

انتشار گفت وگوی مورد بحث باشد.
  مسدود کردن راه ظریف برای انتخابات

احمد زیدآبادی، تحلیلگر مسائل سیاسی نیز 
درباره علت انتشار این صوت گمانه زنی هایی انجام 
داده و در یادداشتی نوشته است: »اصولگرایان قاعدتا 
پای مدیران دولت روحانی را به میان می کشند و 
افشای فایل صوتی را به منازعه انتخاباتی ربط 
می دهند. پرسش اما این است که درز این مصاحبه، 
چه کمک انتخاباتی به جناح دولتی می کند؟ در 
واقع نه فقط کمکی نمی کند بلکه آنها را در برابر این 
چالش قرار می دهد که اگر آنان در حقیقت تا این 
اندازه دست شان از قدرت واقعی تهی است، پس چرا 
خود را ابزار دست دیگران کرده اند و از پست هایشان 
کناره گیری نکرده اند؟ و مهمتر از این، اگر قصه همان 
است که ظریف در مصاحبه نقل کرده است، پس با چه 
انگیزه ای بار دیگر اسب خود را برای رسیدن به پاستور 
زین کرده اند؟ از طرفی، دولتی ها و برخی متحدان 
اصلاح طلب آنان نیز به نوبه خود، افشای فایل صوتی 
را به اصولگرایان نسبت خواهند داد. با این استدلال 
که آنها از این طریق در صدد مسدود کردن راه ورود 
ظریف به انتخابات برآمده اند و با این اقدام به احتمال 
کاندیداتوری او پایان داده اند.« در ادامه گمانه زنی ها 
درباره چرایی انتشار این صوت، روز گذشته جلیل 
رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس، در گفت وگو با ایرنا ظریف 
را یکی از صادق ترین، دلسوزترین و تواناترین نیروهای 
نظام جمهوری اسلامی دانست و گفت: »انتشار فایل 
صوتی در این مقطع زمانی فقط با هدف آسیب زدن به 

مذاکرات وین انجام شد.«
  قالیباف و پیشنهاد کمیته سیاست خارجی 

صوت منتشر شده بخشی بریده شده از گفت وگویی 
7 ساعته است و باقی بخش های این صوت کماکان در 
دسترس عموم نیست. با این حال در بخشی از این 
گفت وگو وزیر امور خارجه اعلام کرده است: »حدود 
دی ماه و قبل کاندیداتوری آقای روحانی، پیشنهاد 
وزارت به من شد و دو سه بار از ایشان درخواست کردم 
که این درخواست را مطرح نکنند. آقای قالیباف هم 
پیشنهاد دادند و درخواست داشتند که رئیس کمیته 
سیاست خارجی ستاد او شوم اما نپذیرفتم. درباره آقای 
روحانی شرطی برای کار کردن نگذاشتم اما علاقه 
نداشتم این کار را بپذیرم؛ زیرا هر کاری را می پذیری 

باید در برابر خداوند پاسخگو باشی. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: جای اجماع 
و گفت وگوی ملی بین جریان های فعال و موثر کشور خالی 
است و دولت احساس می کند اغلب جریان های انتصابی 
در یک جریان قرار دارند و دولت نیز در جریانی دیگر است. 
همچنین به نظر می رسد در صدد هستند مانند سال ۸4 
همه را یکدست و یکصدا کنند و در یک جریان قرار دهند 
تا نتیجه ای مانند دولت آقای احمدی نژاد را شاهد باشیم. 
سید محمود میر لوحی با بیان اینکه متاسفانه در مواردی 
شاهد دودستگی بین بخش های امنیتی و سیاسی هستیم، 
گفت: زمانی که صدا و سیما در این شرایط سریال گاندو را 
پخش می کند، عملا یک دیدگاه که همان مقابله با برجام 
است را گسترش می دهد و عملکرد دولت مستقر و قانونی را 
در حساس ترین شرایط زیر سوال می برد. وی افزود: به نظر 
می رسد باید ریشه این ناهماهنگی و دوگانگی، را که در همه 
عرصه ها ریشه دوانده است قطع کرد. متاسفانه در سیستم 
اجماع ساز داخل کشور، جایگاه و پذیرش همگانی تضعیف 

شده است.

رئیس فراکسیون مستقلین مجلس دهم در رابطه با 
تخلفات  صورت گرفته  توسط  مجلس  یازدهم در بودجه 14۰۰ 
گفت: پس از تصویب بودجه در صحن و ارجاع آن به شورای 
نگهبان نسخه ای از بودجه در اختیار دولت و نسخه ای هم در 
اختیار مجلس قرار می گیرد؛ طبق مستندهایی که شنیده ام 
پس از دستکاری در احکام  بودجه نمایندگان حواس شان 
نبوده که دولت نسخه اولیه را در اختیار دارد و بودجه ارسالی 
از سوی مجلس را با آن نسخه اولیه مورد قیاس قرار می دهد، 
دولت پس از مشاهده تخلفات بنا داشته با مجلس برخورد کند 
اما با وساطت  رئیس مجلس و عده ای دیگر مواجه می شوند، 
محال است چنین تخلفاتی مرسوم باشد. تعجب می کنم 
نادران چگونه به چنین تخلفی تن  داد و وارد این داستان شده 
است، در صورتی که می داند دولت بودجه را کنترل می کند.  
ظاهرا روسای قم هم از دولت درخواست کردند صبوری کند تا 
مجلس ایرادات و تغییرات را اصلاح کند. برنا نوشت، غلامعلی 
جعفرزاده ایمن آبادی گفت: کارنامه مجلس یازدهم به شدت 

منفی بوده است. 

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی همچنین با اشاره 
نتخابات از سوی فائزه هاشمی، عضو حزب  به تحریم ا
متبوعش، اظهار داشت: خانم فائزه هاشمی اساسا هیچ وقت 
در چارچوب حزب نمی گنجیدند و همیشه حرف شان این 
بود که اگر قرار باشد من در حزب بمانم، حزب باید این 
اختیار را به من بدهد که من مطالب خودم را بگویم که این 
با کار حزبی سازگار نیست و ما قبول نکردیم که یک عضو 
حزب غیر مصوبات حزب را بگوید ولی ایشان یک پدیده 
است و راه حلی هم برای آینده ایران ندارد. حسین مرعشی 
گفت: ایشان تک نفره است و اکنون هم جزو تحریمی ها 
محسوب می شود و یک عده هم برایش سوت می زنند که 
آفرین خوب شد گفتی تحریم می شود، ولی نمی دانند 
که بعد از تحریم انتخابات چه می شود و هیچ کس حاضر 
نیست مسئولیت بعد از تحریم انتخابات را بپذیرد. وی 
در خصوص کاندیدای مناسب از کمیته 3 نفره دولت بیان 
کرد:  من هر 3 نفرشان را قبول دارم ولی ترجیحم آقای 

زنگنه است.

 کارنامه مجلس به شدت 
منفی بوده است

فائزه هاشمی راه حلی 
برای آینده ایران ندارد

جای خالی اجماع و 
گفت وگوی ملی در کشور 

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
انتشار یک فایل صوتی از سوی برخی 
رسانه ها، که در برگیرنده یک مصاحبه 
وزیرخارجه ایران بوده است، در دو روز 
گذشته حرف و حدیث های فراوانی 
را به وجود آورده و تحلیل های متفاوتی در خصوص آن 
صورت گرفته است. در این زمینه و انتشار این فایل صوتی 
در برهه ای از زمان که مذاکرات وین در جریان است و اگر 
اتفاق خاصی رقم نخورد، شاهد رفع تحریم ها علیه ایران 
خواهیم بود، سوالات زیادی را در ذهن ایجاد کرده است. 
هرچند سخنگوی وزارت خارجه در این خصوص گفت نظر 
رئیس جمهوری این بوده که برای انتقال سوابق و تجارب 
برای دولت های بعدی اعضای کابینه گفت وگوهایی برای 
ثبت در اسناد داشته باشند و نظرات شان را اعلام کنند و 
این گفت وگو در این چارچوب صورت گرفته است و تعهد 
دوجانبه برای حفظ محرمانگی این گفت وگوها وجود 
داشته و وزارت خارجه در هیچ کدام از فرآیندهای این گفت 
وگو از جمله انتخاب تیم مصاحبه کننده، عوامل و نگهداری 
فایل ها هیچ نقشی نداشته است و اینکه چه کسانی، چگونه 
و چرا این فایل را منتشر کرده اند ما نمی دانیم. خطیب زاده 
با بیان اینکه ما از دو شب قبل کم کم مطلع شدیم که 
بخش هایی از این فایل در حال منتشر شدن است گفت 
این گفت وگو را باید به صورت کلی دید و گزینشی نباید 
برخورد کرد. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت و گویی با عبدالرضا فرجی راد، سفیر پیشین ایران در 

نروژ داشته است که در ادامه می خوانید.
شده  منتشر  فایل  مورد  در  شما  ارزیابی   
وزیرخارجه چیست و این اقدام با چه اهدافی 

صورت گرفته است؟
این یک مصاحبه طولانی مدت 7 ساعته بوده که دولت از 
تمامی وزرا در راستای تولید تاریخ شفاهی به انجام رسانده 
است. این امر در راستای ثبت تاریخ و بهره گیری در آینده 
است. این دولت با فراز نشیب هایی، از ابتدای انتخاب مواجه 
شده است و این احساس را دارد که متحمل سختی های 
زیادی شده و فشارهای زیادی را تجربه کرده است. 
وزیرخارجه نیز با توجه به پست حساسی که داشته است، 
مصاحبه با او متفاوت است. حرف های خاص و جدیدی را 
در این مصاحبه شنیده ام که کم سابقه بوده و افکار عمومی 
این را سخنان را بسیار مهم دانسته اند و حواشی زیادی 
پیرامون آن به وجود آمده است. این حواشی هم ابعاد داخلی 
و هم ابعاد بین المللی پیدا کرده است. حرف های خاص و 
ویژه ای در خصوص روسیه و برخی ارگان ها زده شده است. 
باید بررسی کرد که با چه هدفی این فایل صوتی در این 
زمان منتشر شده است. زمانی که این مصاحبه در اسفندماه 
ضبط شده مقرر بوده به عنوان یک تاریخ شفاهی دولتی 
باقی بماند؛ به چه علت در این مدت زمان کوتاه منتشر 
می شود. باید بررسی شود چه کسانی این فایل صورتی 
را منتشر کرده اند و هدف آنها چه بوده است. یک اقلیتی 
بر این باور هستند که این فایل توسط دولت منتشر شده 
است تا خود را تطهیر کند و وزیرخارجه نیز ممکن است 
کاندیدای ریاست جمهوری شود و به واسطه این صحبت ها 
قصد به دست آوردن محبوبیت داشته است. این صحبت ها 

مشخصا وجهه بهتری به ظریف داده است.
 کدام تحلیل ها به واقعیت نزدیک ترند؟

در این میان نیز یک اکثریت بر این باورند که انتشار 
این فایل صوتی برای ضربه زدن به وزیرخارجه بوده است 
تا شورای نگهبان در خصوص او حساس شود، زیرا با این 
ترفند می خواهند بگویند او مسائل محرمانه کشور را فاش 
کرده است. هدف دوم این بوده است که روی مذاکرات وین 
اثر منفی گذاشته و مانع لغو تحریم ها شوند. به علت اینکه 
در نزدیکی انتخابات هستیم، موفقیت در وین یک برد 
برای دولت محسوب می شود. آنها می خواستند با انتشار 
این فایل صوتی تاثیر منفی بر دولت و وزیرخارجه گذاشته 
و مذاکرات را کند کنند و به عرصه ضربه وارد کنند. تحلیل 
دوم وزن سنگین تری دارد و هدف تخریب است. دولت در 
این مقطع از انتشار این فایل صوتی هیچ منفعتی نمی برد. 
شاید در آینده می توانست به نفع دولت باشد اما امروز 

این چنین نیست. 
 آیا به واقع انتشار این فایل صوتی بر روند 
مذاکرات وین و لغو تحریم ها تاثیر منفی می گذارد؟

بعید به نظر می رسد انتشار این فایل صوتی به مذاکرات 
وین ضربه بزند و شاید برعکس به مذاکرات وین سرعت 
بخشد؛ زیرا طرف های مقابل با سیاست داخلی ایران آشنا 
هستند و می دانند در دوره قبل مذاکرات نیز از این مسائل 
پیش آمده است. در آن برهه زمانی نیز برخی طیف ها 
مخالف برجام بودند و این امر امروز نیز ادامه دارد. فیلم ها 
و مجموعه های صوتی و تصویری نیز علیه مذاکرات و 
برجام ساخته شده و این روندی است که از مدت ها قبل 
آغاز شده و علیه دیپلماسی دولت است. این هجمه از قبل 
وجود داشته است و به شکلی دیگر تیم مذاکره کننده 
عادت کرده اند و دیگر نمی توانند خیلی توجه ها را از روی 
اصل مطلب دور کنند. بنابراین مذاکرات وین ادامه خواهد 
داشت و خللی در آن به وجود نمی آید. باید توجه داشت 
که مذاکرات وین امروز یک مساله حاکمیتی است و هر 
دولتی بر سر کار باشد این مذاکرات ادامه خواهد داشت. 
تیم مذاکره کننده ایران که امروز در وین حضور دارد، 
بدون مجوز نظام مذاکره نمی کند و معاون وزیرخارجه نیز 
همه مطالب مذاکره را نیز با مقامات ارشد نظام هماهنگ 
می کند و مورد به مورد آنها را در مذاکرات در وین مطرح 
می کند. روند مذاکرات نیز امروز مثبت است و خوب پیش 
می رود و خیلی از مسائل و اختلافات اقتصادی حل شده 
است. امروز مسائل بانکی، نفتی و حضور سرمایه گذاران 
خارجی و شرکت ها در ایران اهمیت داشته است که همه 
این موارد در حال به نتیجه رسیدن است و باید منتظر لغو 
تحریم ها در سایر حوزه ها بود تا نتیجه نهایی حاصل شود.

   مصاحبه اخیر وجهه بهتری به ظریف داد
  خللی در مذاکرات وین به وجود نمی آید

آرمان ملی - مطهره شفیعی: اصلاحات زنده است و گواهی آن 
هم تصمیمات این جریان برای حضور در انتخابات 14۰۰ است.  تا امروز 
شخصیت هایی از این جریان برای حضور در انتحابات خرداد اعلام آمادگی 
کرده اند و در تصمیم غلامحسین کرباسچی برای کاندیداتوری در این انتخابات 
تردیدهایی وجود داشته که روز گذشته اخباری منتشر شده و احتمال حضور 
دبیرکل حزب کارگزاران در انتخابات را به واقعیت نزدیک کرده اما تا زمانی که 
کرباسچی حضور خودش را اعلام نکند، آنچه منتشر می شود تنها یک گمانه زنی 

انتخاباتی است.
 تلاش برای القای کاندیدتوری کرباسچی

رسانه های دلواپس اصولگرا مدعی هستند کارگزاران 4 کاندیدا به نام های 
محسن هاشمی، محمد جواد ظریف ، اسحاق جهانگیری و غلامحسن کرباسچی 
دارد و چنان از این ادعای خود خشنود هستند که از تیتر »کرباسچی شگفتانه 
کارگزاران خواهد بود« استفاده می کنند. اما این ادعا محلی از اعراب ندارد؛ 
چنانکه در توضیح ادعای خود نوشته اند: » محسن هاشمی رفسنجانی، اسحاق 
جهانگیری و محمدجواد ظریف طی هفته های گذشته به عنوان گزینه های 
احتمالی کارگزاران سازندگی در انتخابات ریاست جمهوری مطرح بودند. فارغ 
از این 3 گزینه که بارها از آنها شنیده ایم اما اینکه گزینه چهارم و احتمالا همان 
شگفتی کارگزاران چه کسی است، محل تامل است. گزینه ای که اگرچه برخی 
معتقدند فائزه هاشمی خواهد بود؛ اما به نظر می رسد این شگفتانه کسی نباشد 
جز غلامحسین کرباسچی، دبیر کل کارگزاران سازندگی!« در همین روز دبیر 
جبهه اصلاح طلبان ایران گفت: حزب کارگزاران سازندگی به دنبال علی لاریجانی 

است؛ به علاوه غلامحسین کرباسچی هم می خواهد نامزد شود.
 ترفند سوخته دلواپسان 

بر اساس آنچه رسانه های دلواپس نوشتند می توان نتیجه گرفت آنها پروژه ای 
دیگر را برای القای اختلافات درونی در اردوگاه اصلاح طلبان دنبال می کنند که 
آن هم ایجاد تفرقه در میان اصلاح طلبان است. این پروژه چنین است که در 
این مقطع اعلام می کنند کرباسچی کاندیدای حزب کارگزاران؛ یعنی یکی از 
مهمترین احزاب اصلاح طلب است و این القا را در زمانی انجام می دهند که اذعان 
شده کدورتی میان کرباسچی و تاجزاده وجود دارد. مصطفی تاجزاده به صورت 
رسمی اعلام کاندیداتوری کرده و دلواپسان درصددند با ادعای کاندیداتوری 
تاجزاده به زعم خود به اختلاف افکنی میان قطب های مهم جریان اصلاحات 
بپردازند؛ اما زهی خیال باطل که اختلافات در درون جریان اصلاحات هیچ گاه 

به بیرون درز پیدا نمی کند و اگر اختلاف سلیقه ای وجود دارد در فضای دوستانه 
مطرح می شود. این اصولگرایان هستند که به دلیل تعدد جریانی قائل به حفظ 
جایگاه جریانی نیستند و در اولین فرصت ضمن عیان کردن اختلافات به تخریب 

یکدیگر می پردازند.
  دعواهای حیدری و نعمتی 

شامگاه یکشنبه دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در نشست مجازی حزب 
ندای ایرانیان، درباره فاصله گذاری سیاسی اصلاح طلبان با حسن روحانی، اظهار 
داشت: طبیعتا نقدهایی به روش سیاسی و شخص آقای روحانی همواره وجود 
داشته و در دولت یازدهم چون پیروزی های سیاسی وجود داشت، خیلی برجسته 
نبود. غلامحسین کرباسچی افزود: تشکیلات اصلاح طلبان بعد از پیروزی حسن 
روحانی باید پایش و نظارت های مختلفی را در وزارتخانه های مختلف صورت 
می داد تا نارسایی ها را برطرف سازند؛ بنابراین دولت اول روحانی مورد قبول 
اصلاح طلبان بود اما در دولت دوم او نارسایی هایی وجود داشت و البته جریان 
اصلاحات نمی توانست با پایش و نظارت، نارسایی های دولت را کمتر کند. وی 
گفت: FATF سیاسی شده و این کار را پیچیده کرده است و روحانی و دولت 
او باید این مساله را نرم تر با رقبا و جناح های سیاسی مطرح می کرد. وی با بیان 
اینکه ضروری تر از گفت وگوهای بین المللی گفت وگوهای داخلی است، تاکید 
کرد: رئیس جمهور یا وزیر کشور باید مسئول این شوند که در طول فعالیت خود، 

مسائل را با جناح هایی که با دولت زاویه دارند، حل و فصل کنند. کرباسچی 
بر این باور است که اولین توقع مردم از رئیس جمهور آینده این است که 

مسائل ملی را از دعواهای حیدری و نعمتی جدا کند.
 گزینه نهایی کارگزاران کیست؟

وی درباره نهایی شدن گزینه های حزب کارگزاران گفت: تاکنون در 
این زمینه به قطعیت نرسیده ایم و به نظرم تنها کسی که 

به صورت قطعی و با بیانیه اعلام کرده در انتخابات 
داوطلب خواهد بود، آقای تاجزاده است. وی افزود: 
در این فصل نامزدها زیاد است و هم اصولگرایان 
کاروانی از نامزدها دارند و هم اصلاح طلبان آرام 
آرام اعلام داوطلبی می کنند. هرکس باعث شود 
فعالیت سیاسی در فضای سرد کنونی گرم شود، به 
نظر من مثبت است، اما هنوز نامزد مشخصی اعلام 
نکرده ایم، چون هم تصمیم افراد تثبیت نشده و هم 

شرایط جبهه اصلاحات و عبور از شورای نگهبان مشخص نیست و افراد را در 
حالت تردید نگه می دارد. دبیرکل کارگزاران افزود: تمام تلاش حزب کارگزاران 
این است که با جبهه اصلاحات هماهنگ باشد و در صورت مشخص شدن نامزد 
آنها، با مکانیسم تصویب شده همراه شود. کرباسچی درباره احتمال حمایت این 
حزب از علی لاریجانی گفت: آقای لاریجانی از شخصیت های ارزشمند کشور 
است و برای توسعه نمی توان چنین شخصیت هایی را نادیده گرفت. او تاکنون 
هیچ موضعی درباره حضور در انتخابات نداشته است و هیچ شخصیتی نمی تواند 
به تنهایی خودش را داوطلب منفرد بداند و رای هم بیاورد. در حزب بارها در این 
زمینه بحث شده اما چون حزب عضو جبهه اصلاحات است، در این جبهه دنبال 
کاندیدای واحد هستیم. وی افزود: من چندان به نامزد نیابتی معتقد نیستم و 
باید دید چه کسی می تواند برای شرایط کشور بهتر باشد که از وی حمایت 
کنیم. اگر از درون اصلاحات فردی بود که بهتر است، اما من عیبی در استفاده 
از نیروهایی برای اداره کشور در جهت توسعه نمی بینم اما تاکنون چنین بحثی 
در حزب مطرح نشده و در جبهه اصلاحات در پی نامزد واحد هستیم. دبیرکل 
حزب کارگزاران درباره اختلافات خود با مصطفی تاجزاده هم گفت: من به 
احترام آقای نبوی، درباره آقای تاجزاده بحثی نمی کنم، اما معتقدم حضور 
ایشان در انتخابات و حتی تایید صلاحیت ایشان برای تعیین نفوذ دیدگاه ها با 
برکت خواهد بود. من خیلی از بحث های ایشان را حتی اگر اصل بحث درست 
باشد، به لحاظ جایگاه و نحوه اعلام آن قبول ندارم. کرباسچی درپاسخ به اینکه 
مهمترین خط مشی ای که برای رئیس جمهوری باید در نظر گرفت چیست، 
گفت: همه تلاش رئیس جمهوری پس از گرفتن رای باید معطوف به این باشد 
که زندگی عادی و روزمره معیشتی تمام ۸۰ میلیون جمعیت کشور اداره شود. 
برای این، تلاش خود رئیس جمهوری و تلاش همکاران وی و نیز مسائل داخلی و 
خارجی مهم است. وی گفت: بارها به دولت اصرار کردم که باید رئیس جمهوری 
یا تشکیلات ریاست جمهوری در همه نقاط حضور و بازرسی دائمی و 
جدی و نه نمایشی داشته باشند تا به مشکلات مردم و مدیریت کشور 
اشراف داشته باشند. اصلی ترین مساله این است که هرکسی در مقام 
رئیس جمهوری گرفتاری ها و معضلات مردم را کم کند. به همان 
مقدار که برای حل مسائل خارجی تلاش می کند ناکارآمدی های 
داخلی و تعارف با مدیران ناکارآمد را رفع کند و به دلیل مسائل 
جانبی از نواقص فردی چشم پوشی کند. کرباسچی  
درباره روابط رئیس جمهور و وزرا و اینکه روحانی 
سخت به وزرا وقت می دهد، گفت: در جلسات حزب 
درباره این مسائل صحبت نمی شود؛ این گلایه های 
مدیران را ما هم مثل شما شنیده ایم و این موضوعات 
به شخصیت و برنامه ریزی های افراد هم ارتباط دارد، 
اما حضور میدانی و فیزیکی هم در دید مردم و هم در 

برنامه ریزی برای کشور نقش به سزایی دارد.

هدف اصولگرایان از القای کاندیداتوری دبیرکل کارگزاران چیست؟

»نه« کرباسچی  به »بازی اصولگرایان«
     اولویت اول کارگزاران گزینه اصلاح طلب است 

»آرمان ملی« از حواشی انتشار فایل صوتی وزیر امور خارجه گزارش می کند:

ميدانِ تخريب ديپلماسی
 چرا واقعا؟

    انتشار فایل صوتي ظریف این پرسش را جدي تر مي کند که؛»چه 
کساني از داخل- به جز مسکو و پکن- در صدد نافرجام گذاشتن 
برجام بودند؟« همچنین چه کساني  سیاست خارجي را،»گروگان« 

منافع جناحي گرفته اند؟

   جلیل رحیمی جهان آبادی: انتشار فایل صوتی با هدف آسیب 
زدن به مذاکرات وین

   محمدجواد ظریف: برای قربانی شدن آمدیم نه برای قهرمان شدن


